Atkreipkime dėmesį į šiuos kalbos dalykus (II dalis)

Kirčiavimas

Būdvardis informacinis kirčiuojamas pastoviai (kaip demokratinis, demonstracinis, okupacinis, organizacinis): informacinis centras, informacinė visuomenė, informacinės technologijos, (organizacinis komitetas) ir t. t.
Taip pat pastoviai kirčiuojami šie dažnai vartojami žodžiai: medžiaga (medžiagos, medžiagai, medžiagą, medžiagoje ir t. t.); klausimas (klausimai, klausimų, klausimams, klausimuose ir t. t.); sąsiuvinis (sąsiuviniai, sąsiuvinių, sąsiuviniams ir t. t.).
	Žodis gegužė̃ yra kirčiuojamas kaip drebulė̃, pamiškė̃. 
V. gegužė̃

K. gegužė̃s

N. gẽgužei

G. gẽgužę
Įn. gẽguže
Vt. gegužėjè
	Žodis dailė̃ yra kirčiuojamas kaip eilė̃.
V. dailė̃

K. dailė̃s
N. daĩlei
G. daĩlę
Įn. dailè
Vt. dailėjè


Taisykime kalbos klaidas
Atitikti ką – atitiko kirvis kotą, atitiko reikalavimus, nuostatus.
Atremontuoti – nevart. r. „suremontuoti“: Atremontavo (= Suremontavo) namą ir garažą.
Atrestauruoti – nevart. r. „restauruoti“: Atrestauravome (= Restauravome) paveikslą ir freską.
Atstovauti kam – atstovauti Lietuvai, mokyklai, universitetui, komisijai ir pan.
Budintysis – budėtojas, -a.
Dvigubai – dukart daugiau, todėl vartojamas, kai norima pasakyti, kad ko nors padvigubėjo, pvz.: Pailsėjęs dirbi dvigubai sparčiau.

Įtakoti – „atsiliepti“, „paveikti“, „veikti“, „formuoti“, „daryti įtaką“, „turėti įtaką ar įtakos“, „lemti“.
Kas liečia – (o) dėl: Kas liečia kredito grąžinimo sąlygas, (= Dėl; O dėl kredito grąžinimo sąlygų) susitarsime.
Neužilgo – netrukus, tuoj(au), greitai, veikiai: Neužilgo (= Netrukus; Tuojau; Greitai; Veikiai) prasidės sėja.
Išsireiškimas – posakis, pasakymas: Mokytoja parinko gražių išsireiškimų (= posakių). Tokie pikti išsireiškimai (= žodžiai, pasakymai) spaudoje nevienija tautos. 
Išsireikšti – pasakyti, pareikšti: Ji ne visai tiksliai išsireiškė (= pasakė). Ar galima taip išsireikšti (= (pa)sakyti)? Kaip čia buvo išsireikšta (= pareikšta, pasakyta), statybos nejuda iš vietos.
Iššaukiantis, -i, iššaukiamas, -a – nevart. r. „įžūlus, -i, provokuojamas, -a“: iššaukiantis (= įžūlus, provokuojamas) elgesys, žvilgsnis, tonas ir pan.
Iššaukiančiai, iššaukiamai – nevart. r. „įžūliai, provokuojamai“.
Nešti atsakomybę – būti atsakingam, -ai, atsakyti.
Pajungti – nevart. r.: 1. „privesti“ (kalbant apie komunikacijas): pajungti (= privesti) dujas, elektrą, vandenį, šildymą, telefoną ir pan.; 2. „įjungti“ (kalbant apie tiekimo pradžią): pajungti (= įjungti) dujas, elektrą, vandenį, šildymą, telefoną ir pan.; 3. „prijungti“: pajungti (= prijungti) variklį, skalbimo mašiną ir pan. 
Perpus – dukart mažiau, todėl vartojamas, kai norima pasakyti, kad ko nors sumažėjo, pvz.: Jei neturi humoro jausmo, gyvenimą sutrumpini perpus.

Pernešti – nevart. r. „pakelti, iškentėti, iškęsti, išturėti, ištverti“: pernešti (= pakelti, iškentėti, iškęsti, išturėti, ištverti) skausmą, sielvartą, netektį, nelaimę ir pan.
Peržiūrėti – nevart. r. „persvarstyti; iš naujo, dar kartą apsvarstyti“: peržiūrėti (= iš naujo, dar kartą apsvarstyti) bylą, klausimą, tvarką ir pan. 
Prie ko – kuo dėtas, -a: Prie ko čia mes (= Kuo mes čia dėti)? Banko vadovybė čia ne prie ko (= niekuo dėta).
Prie progos –  Pirma proga; Progai pasitaikius; Radę, turėdami progą aplankykite šią parodą.
Talpinti – nevart. r. „dėti, spausdinti“ (pvz., laikraštyje).
Vedantysis – vedėjas, -a; vadovas, -ė.
Užsiėmimu apibendrintai gali būti  vadinama tam tikra veikla: Jo užsiėmimas – baldų restauravimas. Konkretiems veiklos renginiams nusakyti vartotini atitinkamos reikšmės žodžiai: kursai, pamokos, paskaitos, pratybos, seminarai.
Žodžių kėlimas

Žodžiai į kitą eilutę keliami skiemenimis, pvz.: ke-lia-mės, bi-o-lo-gi-ja.
Viena balsė gali būti paliekama toje pačioje eilutėje arba keliama į kitą, pvz.: a-ša-ra, Ro-me-o.
Kai susiduria dvi ar daugiau priebalsių, paskutinė priebalsė būtinai keliama į kitą eilutę, o likusios gali būti paliekamos toje pačioje eilutėje arba perkeliamos į kitą, pvz.: gat-vė, ga-tvė, ašt-rus, aš-trus, a-štrus, lukš-tas, luk-štas, lu-kštas.
Dvibalsiai ir mišrieji dvigarsiai, taip pat dviraidžiai dz, dž, ch neskaidomi, pvz.: bi-dzena, kai-lis, kin-ta, au-džia, me-chanikas. 
            Dz, dž skaidomi tada, kai d priklauso vienam, o z ar ž kitam sudurtinio žodžio dėmeniui, pvz., juod-žemis.
Sudurtiniai ir priešdėliniai žodžiai gali būti keliami skiemenimis, pvz.: pe-lė-da, an-ta-kis, arba pagal jų sudaromąsias dalis, atskiriant sudurtinių žodžių dėmenis bei priešdėlį nuo šaknies, pvz.: pel-ė-da, ant-a-kis. Tik antruoju būdu žodžiai keliami tada, kai susiduria dvi vienodos sudaromųjų dalių priebalsės, pvz.: pus-se-se-rė, per-re-gi-mas.
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